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 ورود بیش از ۵۰ درصد متانولی ها 
به حوزه بنزین

  معاون وزیر نفت در حوزه پتروش��یمی در پاس��خ به این س��وال 
که آیا برآورد می شود ۵۰ درصد متانولی ها به سمت تولید بنزین 
بروند، گفت: قطعا بیش��تر از ۵۰ درصد متانولی ها به این س��مت 
خواهند آمد. مرتضی ش��اهمیرزایی در گفت وگو با ایس��نا، درباره 
جزیی��ات تولی��د بنزین از متانول، اظهار ک��رد: در این زمینه قرار 
ش��ده هلدینگ ها برنامه خود را ارائه دهند و درحال برنامه ریزی 
در این حوزه هس��تند. وی با بیان اینکه کاری که ش��رکت ملی 
صنایع پتروشیمی انجام می دهد تسهیل مسیر است به طوری که 
اجازه می دهد در این زمینه هلدینگ ها س��رمایه گذاری کنند و 
ارزش افزوده بیشتری از ماده نیمه خام خود یعنی محصول پایه 
تحت عنوان متانول بدست آورند و به سمت این زنجیره بروند، 
گفت: از سوی دیگر فناوری هایی که مورد نیاز است مانند دانش 
فنی، کاتالیست ها را در اختیار آن ها قرار می دهیم و دیگر از سو 
برای س��ازندگانی که در حوزه تجهیزات هس��تند، زیرساخت ها و 
س��ازوکارها را فراهم می کنیم. مدیرعامل ش��رکت ملی صنایع 
پتروشیمی با تاکید بر اینکه این بخش ها نیازمند مشوق هستند، 
تخفیف در بخش بالادس��ت خوراک باید اخذ ش��ود تا فرایند کار 
اقتصادی باشد، گفت: پیشنهادات خود را مطرح کردیم و مسیر 
تکامل نهایی ساز و کار قانونی را طی می کند، هلدینگ ها نیز بنا 
شده که مجتمع های تولید متانول را به خط کنند که کدام یک از 
این مجتمع ها در تکمیل زنجیره ارزش به سمت پلیمرها و یا به 
این سمت حرکت کنند. به گزارش ایسنا، روز گذشته وزیر نفت از 
ورود متانولی ها به حوزه تولید بنزین خبر داد و گفت: در بحث تولید 
بنزین در مجتمع های پتروشیمی بخصوص پتروشیمی هایی که 
تولی��د محص��ول متانول دارند، تفاهم نامه های خوبی امضا ش��د 
تا با همکاری ش��رکت پالایش و پخش و ش��رکت صنایع ملی 
پتروش��یمی بخش��ی از تولید متانول تولید کش��ور به سمت تولید 
بنزین س��وق داده ش��ود. امروز در بس��یاری از کشورها از خوراک 
متانول برای تولید بنزین اس��تفاده می ش��ود. در ایران نیز دانش 
فنی و ظرفیت انجام این کار وجود دارد. در برخی پتروشیمی ها 
که سهامداران آنها تمایل داشتند با همکاری شرکت ملی صنایع 
پتروشیمی این اتفاق رقم خورد و بخشی از تولید متانول را به تولید 
بنزین سوق خواهیم داد. به گفته وی  این ریل گذاری انجام شده 
و با توجه به افت قیمتی که در سال های گذشته در محصولات 
متانول داشتیم و از طرفی به منظور حل ناترازی بنزین می توانیم 
در تولید بنزین از خوراک متانول اس��تفاده کنیم. این موضوع در 
کش��ور چین نیز اکنون اتفاق می افتد و در ایران نیز می توانیم از 

این ظرفیت بهره مند شویم.

تولید نفت اوپک آب رفت
نظرس��نجی ماهانه رویترز نش��ان داد تولید نفت اوپک در آوریل، 
کاهش یافت. به گزارش ایس��نا، نتایج نظرس��نجی رویترز نشان 
داد تولید نفت اوپک در آوریل، به 26.۴9 میلیون بش��که در روز 
رسید که ۱۱۴ هزار بشکه در روز کمتر از سطح تولید این گروه در 
مارس بود. آمار بازبینی شده رویترز برای تولید اوپک در مارس، 
نشان می دهد تولید این گروه در آوریل، به میزان 99 هزار بشکه 
در روز کاهش داشته است. این نظرسنجی بر مبنای آمار کشتیرانی 
و اطلاع��ات منابع صنعتی اس��ت. طب��ق آمار منابع ثانویه، تولید 
کشورهای عراق، نیجریه، ونزوئلا، امارات عربی متحده و لیبی 
در مارس کاهش یافت و نیجریه بزرگترین کاهش را مشاهده کرد 
در حالی که عربستان سعودی و ایران، بزرگترین افزایش تولید 
را داشتند. گزارش بازار نفت ماهانه رسمی اوپک که آمار آوریل 
را اعلام می کند، ۱۴ مه منتش��ر می ش��ود. گروه اوپک پلاس که 
ش��امل اعضای اوپک و متحدانش��ان نظیر روسیه است، کاهش 
تولید جدیدی را از ابتدای سال 2۰2۴ آغاز کرده اند تا ریسک مازاد 
عرضه جهانی نفت را خنثی کنند و در مارس با تمدید این کاهش 
تولید تا پایان ژوئن، موافقت کردند. عراق و قزاقستان، پیش از این 
متعهد شدند سهمیه تولید خود را به طور کامل رعایت کنند و مازاد 
تولید ماه های گذشته را جبران کنند. جزئیات برنامه این کشورها، 
روز جاری اعلام می شود. بر اساس گزارش اویل پرایس، نشست 
بعدی گروه نظارتی مشترک وزیران اوپک پلاس در اول ژوئن 
برگزار خواهد ش��د. عربس��تان سعودی پیش از این تصمیم برای 
تمدی��د کاه��ش تولید تا پای��ان ژوئن را یک اقدام احتیاطی برای 

حمایت از ثبات و توازن بازارهای نفت خوانده بود.

کاهش ۱۵ درصد در مصرف برق مشمول جوایز 
نفیس می شود

 انرژی: س��خنگوی صنعت برق با بیان این که در ابتدای دولت 
س��یزدهم ۱۴ ه��زار م��گاوات نات��رازی وجود داش��ت، افزود: با 
اقدام هایی که در دس��ت انجام اس��ت، این ناترازی به ۱۱ هزار 
مگاوات خواهد رس��ید. به گزارش ایرنا از وزارت نیرو، مصطفی 
رجبی مشهدی ادامه داد: صنعت برق بیش از ۴2 میلیون مشترک 
دارد که از این تعداد 32 میلیون مشترک خانگی و تجاری هستند 
و با مصرف بهینه برق می توانند به کاهش ناترازی کمک کنند. 
وی با اشاره به این که طرح سراسری باانرژی از ابتدای خرداد تا 
پایان شهریور اجرا خواهد شد، گفت: مشترکان تجاری و خانگی 
می توانند با کاهش مصرف برق به صورت هفتگی طی 2۱ هفته 
اجرای این پویش، امتیاز دریافت کرده و از جوایز متعدد و ارزنده 
پیش بینی ش��ده در این پویش بهره مند ش��وند. مدیرعامل توانیر 
خاطرنشان کرد: همچنین به مشترکان خانگی و تجاری که ۱۵ 
درص��د مص��رف برق خود را کاهش دهند، جوایز نفیس��ی مانند 
خودرو به صورت قرعه کش��ی اهدا خواهد ش��د. رجبی مشهدی با 
اش��اره به این که س��ال گذشته ۴۰ درصد از مشترکان خانگی در 
طرح کاهش مصرف برق مشارکت کردند، گفت: امسال باتوجه به 
افزایش طرح های تش��ویقی، تعداد بیش��تری از مشترکان به این 
ط��رح بپیوندن��د. وی پیش بینی کرد: با اس��تقبال مردم از پویش 
باانرژی، ناترازی در صنعت برق به حداقل ممکن برسد. مدیرعامل 
ش��رکت توانیر ادامه داد: برنامه ریزی ش��ده اس��ت تا در دوره گرم 
س��ال صادرات برق را در حداقل ممکن نگه داش��ته و واردات را 
به حداکثر برسانیم که این موضوع با توجه با شرایط آب وهوایی 

کشور پیش خواهد رفت.

اخبار کوتاه

صنعت،بازرگانی و انرژی

علاقه مندی آفریقایی ها برای توسعه تجارت با ایرانتوافقات جدید گمرکی میان ایران و عراق
  ریی��س گم��رک ای��ران با بیان اینکه س��نگ بنای سیاس��ت های گمرکی برای 
تس��هیل و توس��عه تجارت در س��ازمان جهانی گمرک نهاده می ش��ود، اهمیت 
این س��ازمان را خاطرنش��ان کرد و همفکری  و رایزنی کش��ورهای مس��لمان را در 
پیشبرد اهداف و منافع مشترک خواستار شد.  رضوانی فر در این دیدار از مرزهای 
طولانی و همجواری پنج اس��تان مهم هم مرز ایران با کش��ور عراق یاد کرد که 
اهمیت تجارت ایران با عراق را دوچندان کرده است و توسعه روابط و هماهنگی 
و هم��کاری عمیق ت��ر و هم��ه جانبه دو کش��ور را ضروری ت��ر می کند. وی افزود: 

ملاقات های منظم مرزی بین مدیران گمرکات مرزی دو کشور می تواند به اثربخشی این همکاری کمک کند. 
معاون وزیر اقتصاد اظهار کرد: گمرک ایران با هدف تس��هیل و توس��عه تجارت برای تبادل اطلاعات گمرکی با 
گمرک عراق آمادگی کامل دارد. وی ضمن اش��اره به موقعیت ممتاز ایران در ترانزیت و عبور خارجی حدود ۱۷ 
میلیون تن کالا از مس��یر ایران در س��ال گذش��ته در زمینه کامیونی و ریلی، رتبه اول ایران در کارنه تیر در دنیا را 
یادآور شد و در خصوص  مبادله اطلاعات در راستای توسعه کارنه تیر و همچنین اجرای تیر الکترونیک در طرف 

عراقی اعلام آمادگی کرد. 

وزی��ر صنع��ت، معدن و تجارت با اش��اره به توس��عه بازاره��ای صادراتی در دولت 
س��یزدهم، گفت: در جلس��ه ای که با حضور وزرا و مقامات ارش��د آفریقایی برگزار 
کردیم احساس خوبی داشتم آفریقایی ها علاقه مند به ارتباطات تجاری با ایران 
هس��تند. عباس علی آبادی در گفت وگوی با ایرنا در حاش��یه شش��مین نمایشگاه 
توانمندی های ایران )اکس��پو 2۰2۴( اظهار داش��ت: آفریقایی ها مایل اند شرکای 
تازه ای برای خود انتخاب کنند و ایران می تواند با توجه به توانمندی های صادراتی، 
جایگزین برخی از شرکای تجاری آفریقایی ها باشد. وی افزود: آفریقایی ها در یک 

ش��رایط تحولی قرار دارند، ایران می تواند با توجه به توانمندی های صادراتی، جایگزین برخی از ش��رکای تجاری 
آفریقایی ها ش��ود. وزیر صنعت، معدن و تجارت با اش��اره به دس��تاوردهای شش��مین دوره از نمایش��گاه توانمندی 
صادراتی ایران در محل دایمی نمایشگاه بین المللی گفت: وقتی از صد کشور دنیا بیش از 2 هزار و ۵۰۰ بازرگان 
و فعال اقتصادی در یک نمایش��گاه ش��رکت می کنند یک ش��رایط خاص اس��ت. وی بیان کرد: این خیلی خوب بود 
باید به فال نیک گرفت. امسال سال توسعه تعاملات ایران با کشورهای دیگر است امیدوارم بتوانیم رکوردهای 

تازه ای را ثبت کنیم. 

پیشنهادهای ارزی اتاق ایران برای مراجع تصمیم گیر ارسال می شود
گروه صنعت و تجارت: قائم مقام دبیر شورای گفت وگوی دولت 
و بخش خصوصی اعلام کرد: پیشنهادهای اتاق ایران در ارتباط 
با رفع چالش های ارزی، طی نامه ای به مراجع ذی ربط ارسال 
می ش��ود. ب��ا آغاز تحریم های یک جانب��ه آمریکا علیه ایران در 
سال ۱39۷ تا به امروز، مشکلات ارزی به یکی از دغدغه های 
اصلی فعالان اقتصادی کش��ور تبدیل ش��د. از همان س��ال با 
اج��رای پیمان س��پاری ارزی و تعیی��ن روش هایی خاص برای 
بازگشت ارز حاصل از صادرات، محدودیت هایی به روند تجارت 
اضافه شد که چالش هایی را در برابر فعالان اقتصادی قرار داد. 
از همان ابتدای امر، بخش خصوصی مجموعه پیش��نهادهای 
خود را درباره لزوم لغو پیمان س��پاری ارزی به دولت ارائه داد؛ 
اما کماکان ش��اهد تداوم این سیاس��ت حتی به صورت جدی تر 
و در قالب مصوبه مجلس هس��تیم. در ادامه مس��یر اتاق ایران 
سعی کرد پیشنهادهای خود را با این دیدگاه که دولت حاضر به 
لغو این سیاست نیست در راستای تسهیل شرایط بازگشت ارز 
صادراتی در اختیار دولت قرار دهد. موضوع ارز و سیاست های 
مترتب بر آن در نشست های مختلفی به ویژه در جلسات شورای 
گفت وگو دولت و بخش خصوصی مطرح و پیگیری ش��د و به 
دنب��ال آن اصلاحات��ی هم صورت گرفت. با این وجود همچنان 
تلاش ه��ای اتاق ایران برای حل چالش های پیش روی بخش 
خصوص��ی در رون��د ص��ادرات و واردات ادامه دارد. در این بین 
کارگروه تخصصی شورای گفت وگو در نشستی رفع مشکلات 
فع��الان اقتصادی درباره بخش��نامه بان��ک مرکزی با موضوع 
دریاف��ت مابه التف��اوت ارزی و اطلاعی��ه بانک مرکزی مبنی بر 
تخصیص یا تمدید ثبت س��فارش ارز نیمایی و ارز اش��خاص 
از مح��ل ص��ادرات دیگ��ران را مورد بررس��ی ق��رار داد. در این 
جلس��ه کیوان کاش��فی، قائم مقام دبیر شورای گفت وگو، روسا و 
نمایندگان کمیسیون های صادرات غیر نفتی، مدیریت واردات، 
کشاورزی، صنایع غذایی، صنعت، حقوقی و حمایت های قضایی 

و مقرراتی و مرکز پژوهش های اتاق ایران حضور داشتند. بسته 
پیش��نهادی اتاق ایران درباره رفع چالش های ارزی که توس��ط 
مرکز پژوهش های اتاق ایران تهیه ش��ده، کلیه پیش��نهادهای 
ارسالی اتاق های استانی، کمیسیون های تخصصی، شوراهای 
گفت وگوی استانی، انجمن ها و تشکل ها در ارتباط با مدیریت 
بازار ارز، چالش های ارزی صادرکنندگان و واردکنندگان مورد 
توجه اعضای کارگروه قرار گرفت. پیشنهادهایی هم نظیر عدم 
دخالت دولت در تعیین نرخ در بازار مبادله ارز و طلا و ایجاد بازار 
براس��اس عرضه و تقاضا، اصلاح تدریجی نرخ ارز حواله مرکز 
مبادله، آغاز حذف تدریجی ارز 2۸ هزارو ۸۰۰ تومانی و حذف 
کامل آن، افزایش مهلت ایفای رفع تعهد ارزی، حذف سابقه در 
واردات کالا از محل ارز حاصل از صادرات خود، فراهم ش��دن 
شرایط امکان تخصیص ارز به صورت اعتباری برای واردات مواد 

اولیه و ماشین آلات، لغو بخشنامه مسدودسازی و سپرده گذاری 
برای تأمین و تخصیص ارز و... مطرح شد.

به ارز صادراتی ارزش ببخشید � 
در ادامه احمدرضا فرش��چیان، رئیس کمیسیون مدیریت واردات 
اتاق ایران به مشکلات بخشنامه 23 اسفند ۱۴۰2 بانک مرکزی 
اشاره کرد و معتقد بود به استناد این بخشنامه تکالیف جدیدی درباره 
دریافت مابه التفاوت نرخ ارز ترجیحی از صاحبان کالا که از منابع 
بانک مرکزی و نرخ نیمایی نسبت به واردات کالا اقدام کرده اند، 
تعیین شده است. بر اساس اظهارات او به استناد بخش نامه بانک 
مرکزی، واردکنندگانی که نسبت به قیمت گذاری کالای وارداتی 
خود در سازمان حمایت از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان در بازه 
زمانی اول دی ماه ۱۴۰۱ لغایت اول فروردین ۱۴۰2 اقدام نکرده 

باش��ند، موظف به پرداخت مابه التفاوت ارزی می ش��وند. این فعال 
اقتصادی خاطرنشان کرد که در بخش نامه مذکور به فرصت 6۰ 
روزه از زمان ابلاغ این مقرره اشاره شده است؛ در صورتی که در 
زمان واگذاری ارز، تمامی گروه های کالایی مشمول نرخ 2 گذاری 
در سازمان حمایت نبوده و سازمان حمایت از بررسی و قیمت گذاری 
آنها امتناع می کرده اس��ت و س��ازوکار آن نیز مش��خص نیست. با 
اتمام این مهلت ممکن است پرونده ها به سازمان تعزیرات ارجاع 
شود، بنابراین نیاز است تا حل این چالش مورد پیگیری قرار گیرد. 
فرش��چیان همچنین ارزش دادن به دلار صادراتی و پایان دادن 
به رقابت با آن را خواس��تار ش��د و گفت: لازم اس��ت دولت برخی از 
گروه های کالایی را مجاز به دریافت ارز صادراتی کرده و س��قف 
برای آن تعیین نکند. محمد لاهوتی، رئیس کمیسیون صادرات 
ات��اق ای��ران هم تصریح کرد: بانک مرکزی در اطلاعیه ای اعلام 
کرده که بانک مرکزی در مقابل ارزی که صادرکننده به واردکننده 
می دهد تا زمانی که نوبت آن فرا برسد، تعهدی ندارد و براساس 
اولویت بانک مرکزی خواهد بود؛ در صورتی که صادرکننده ارز را 
به واردکننده داده و ریال را دریافت کرده است؛ اما ارز در حساب 
خارجی است و صادرکننده نمی تواند آن را حواله کند و یا اگر حواله 
کند، واردکننده امکان استفاده از آن را نخواهد داشت. به عبارت 
دیگر بانک مرکزی مسیر غیرقابل استفاده کردن روش واگذاری 
کوتاژهای صادراتی در رفع تعهد ارزی را در پیش گرفته است. کیوان 
کاشفی، قائم مقام دبیر شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی 
در جمع بندی آنچه در این نشست مورد توجه قرار گرفت، گفت: طی 
نامه ای پیشنهادهای اتاق ایران در ارتباط با رفع چالش های ارزی 
به مراجع ذی ربط ارسال می شود. همچنین دو موضوع بخشنامه 
بانک مرکزی درباره دریافت مابه التفاوت ارزی و اطلاعیه بانک 
مرکزی با موضوع اس��تفاده از کوتاژهای صادراتی و واگذاری ارز 
حاصل از صادرات خود به غیر در صحن اصلی شورای گفت وگوی 

دولت و بخش خصوصی مطرح خواهد شد.

  گ�روه صنع�ت و تج�ارت: در همای��ش تج��اری ای��ران و کوبا، 
س��رمایه گذاری مش��ترک در ح��وزه کش��اورزی به وی��ژه تولید 
نیش��کر به عنوان نیاز هر دو طرف مطرح ش��د. همچنین تاسیس 
ش��رکت های مش��ترک در حوزه های دارو و معدن از پیشنهادات 
رئی��س ات��اق ایران در این همایش ب��ود. به گزارش »تجارت«، 
رئیس اتاق کوبا در رأس هیاتی 2۷ نفره به اتاق ایران آمد و ضمن 
دیدار با همتای ایرانی خود در همایش تجاری ایران و کوبا حضور 
یافت. او در این نشست از فعالان اقتصادی ایرانی خواست تا در 
بخش کش��اورزی و تولید مواد غذایی کوبا س��رمایه گذاری کنند. 
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کش��اورزی ایران، حضور 
مسئولان کشور در این همایش را بیانگر علاقه دولت به توسعه 
تعاملات بین ایران و کوبا دانس��ت و تصریح کرد: روابط ایران و 
کوبا همواره دوستانه و مستمر بوده و این کشور جایگاه خوبی در 
روابط دیپلماتیک ایران داشته است؛ اما متأسفانه روابط اقتصادی 
هم راستا با روابط سیاسی پایدار، رشد نکرده است. صمد حسن زاده 
گفت: برای تحقق کامل ظرفیت های موجود باید تلاش کرد و 
این بر عهده بخش های خصوصی و فعالان اقتصادی اس��ت. او 
با بیان اینکه حجم تجارت دو کشور طی سال های اخیر به طور 
پیوسته رشد داشته است، افزود: چالش های پیش رو در برابر تجار و 
سرمایه گذاران دو کشور به نبود زیرساخت های لازم برمی گردد، از 
طرفی شاهد تحریم های دو کشور از سوی دولت آمریکا هستیم. 
هرچه این تحریم ها روی معاملات بانکی اثر داش��ته اس��ت؛ اما 
راه حل وجود دارد و می توان برای این تعاملات مسیرهای جدیدی 
تعریف کنیم. حسن زاده تولیدات دو کشور را مکمل هم ارزیابی 
کرد و افزود: کریدور شرق به غرب و بندر چابهار مسیر ارزنده و 
مناس��بی برای دسترس��ی کوبا به منطقه اوراسیاست. رئیس اتاق 
ایران، تأسیس شرکت های مشترک دارویی و پزشکی با توجه به 
تجربه و دانش کوبا در حوزه بیوتکنولوژی را پیشنهاد داد و گفت: 
سرمایه گذاری در حوزه ماده معدنی نیکل که از منابع کشور کوبا 

محسوب می شود را باید در دستورکار قرار داد.

سرمایه گذاری خارجی کوبا در حال رشد است � 
 آنتونیو لوئیس کاریکارته کرونا، رئیس اتاق کوبا هدف از س��فر 
هیات تجاری کوبا را تلاش برای تقویت روابط، طراحی پروژه های 

مش��ترک و ارتقای س��طح اعتمادسازی بین دو کشور دانست. او 
ب��ا ارائ��ه توضیحاتی درباره اقتصاد کوبا، ص��ادرات و واردات این 
کشور، گفت: سرمایه گذاری خارجی در کوبا طی سال های اخیر 
رشد داشته و امیدواریم که ایران بتواند در این بخش رتبه اول را 
به خود اختصاص دهد.رئیس اتاق کوبا از ش��روع مدرنیته ش��دن 
زیرس��اخت های اقتصادی این کش��ور، تولید با ارزش افزوده بر 
پایه تکنولوژی جدید س��خن گفت و از فعالان اقتصادی ایرانی 
خواست در این مسیر مشارکت کنند و با انتقال دانش و سرمایه 
هم گرایی بین دو کش��ور را عمق ببخش��ند. کاریکارته کرونا از 
تلاش برای ایجاد شرکت های کوچک و متوسط به عنوان یکی 
از سیاست های جاری اقتصادی دولت این کشور صحبت کرد و 
گفت: توسعه گردشگری کوبا از برنامه های جدی این کشور است 
و پیش بینی کردیم در سال جاری به ارقام قابل توجهی از نظر تعداد 
گردشگران دست پیدا کنیم. او کشاورزی را یکی از اولویت های 
تجاری و جذب سرمایه کوبا نام برد و افزود: ایران در تولید انواع 

محصولات غذایی، گوشت مرغ، تخم مرغ، کشتی سازی، تولید 
دارو و انواع واکسن و … می تواند سرمایه گذاری کند و مشوق های 
لازم در اختیار طرف ایرانی قرار بگیرد. حامد عس��گری، معاون 
بین المل��ل اتاق ای��ران، همکاری های اقتصادی را ناهماهنگ با 
س��طح روابط سیاس��ی بین دو کش��ور ارزیابی کرد و گفت: کوبا 
به دلیل س��رمایه گذاری در تربیت نیروی انس��انی از قطب های 
فناوری ها بیوتکنولوژی محسوب می شود و باید از این ظرفیت 
بهترین بهره را ببرد. او ادامه داد: س��رمایه گذاری های خوبی در 
حوزه مواد غذایی، پتروشیمی و بهداشتی از سوی ایران در کوبا 
انجام ش��ده اس��ت؛ اما کافی نیست. موافقت نامه تأسیس کمیته 
مشترک تجاری ایران و کوبا توسط روسای دو اتاق ایران و کوبا 
امروز امضا شد و امیدواریم با این اتفاق، شاهد تقویت روابط بین 
دو کشور باشیم. عسگری، ابراز امیدواری کرد: مذاکرات رودرروی 
فعالان اقتصادی دو کشور به انعقاد قرارداد و همکاری های بیشتر 
کمک کند. عیسی کاملی، دستیار وزیر و مدیرکل آمریکای وزارت 

ام��ور خارج��ه از اینک��ه روابط ایران و کوبا وارد فاز جدیدی ش��ده 
اب��راز خش��نودی ک��رد و گفت: برنامه ها در مس��یر تقویت روابط 
طراحی ش��ده اس��ت و به نظر می رس��د آینده خوبی پیش روی دو 
طرف قرار دارد. او حرکت به س��مت همکاری های اقتصادی در 
کنار تعاملات سیاسی بین ایران و کوبا را امیدوارکننده توصیف 
کرد و گفت: باید ظرفیت های تعریف ش��ده را به کار بگیریم و با 
مطالعات بیشتر راهکارهای تقویت مناسبات تجاری را پیدا کنیم. 
آلبرتو گونزالس کاسالس، سفیر کوبا در تهران خاطرنشان کرد: در 
کوبا، کشور ایران و توانمندی های سیاسی و نظامی آن، شناخته 
ش��ده اس��ت؛ اما کالاها و محصولات ایرانی شناخته شده نیست، 
چون هنوز موانعی در مسیر تجارت و سرمایه گذاری بین ایران و 
کوبا وجود دارد و باید برای حل آنها فکری کرد. او از حمایت دو 
دولت برای ترویج روابط س��خن گفت که بس��یار ارزشمند است. 
به اعتقاد گونزالس ترقی بخش��یدن به مراودات، عمل و اراده دو 
طرف را می طلبد. در این رابطه باید رفت وآمدها را بیش��تر کنیم. 
ایران کالاهای رقابتی خوبی برای بازار آمریکای لاتین در اختیار 
دارد و به دنبال آن هستیم که به هاب صدور کالاهای ایرانی در 
منطقه آمریکای لاتین تبدیل شویم. فرشاد مقیمی، معاون وزیر 
صنعت، معدن و تجارت نیز گفت: از س��ال گذش��ته و بعد از س��فر 
رئیس جمهور ایران به کوبا در نمایشگاه صنعت هاوانا شرکت و 
تعدادی از واحدهای صنعتی را همراهی کردیم. نشس��ت هایی 
را هم داش��تیم تا بتوانیم آش��نایی خوبی با اقتصاد این کش��ور پیدا 
کنیم. او ادامه داد: بعد از بازگش��ت، مطالعاتی صورت گرفت که 
نتایج آن به زودی منتشر می شود. طبق همین بررسی ها، متوجه 
ش��دیم امکان س��رمایه گذاری و تولید نیشکر در کوبا و صدور آن 
ب��ه ای��ران وج��ود دارد، چون ایران در این رابطه واردکننده بوده و 
به شکر از سایر کشورها نیاز دارد. به این ترتیب به زودی هیات 
فنی و اجرایی برای تکمیل زیرساخت های اجرایی پروژه ها عازم 
کوبا می ش��ود. به اعتقاد او مناس��بات مالی و بانکی بین دو کش��ور 
باید شفاف و دقیق مشخص شود تا سرمایه گذار ورود کند. البته 
شروع فعالیت ها همواره پیچیده است؛ اما به محض شروع کار، 
شاهد رشد آن خواهیم بود. مقیمی بر حضور و مشارکت فعالان 
اقتصادی ایرانی در نمایشگاه هاوانا که آبان ماه سال جاری برگزار 

می شود، تأکید کرد.

»تجارت« بررسی کرد

شناسایی ظرفیت های تجاری کوبا

آرامکو در جست وجوی سرمایه گذاری در فناوری ها و منابع انرژی های جدید خارج از 
عربس��تان اس��ت. به گزارش ایس��نا، امین ناصر، مدیرعامل غول نفتی دولتی عربستان 
س��عودی روز دوش��نبه گفت: آرامکو در حال حاضر، به س��رمایه گذاری های بالقوه در 
انرژی های جدید خارج از عربستان سعودی چشم دوخته است. این اظهارات مدیرعامل 
آرامکو در حاش��یه »نشس��ت ویژه همکاری جهانی، رش��د و انرژی برای توسعه« توسط 

»مجمع جهانی اقتصاد« )WEF( در ریاض، مطرح شد. 
ع��لاوه ب��ر قرارداده��ا در بخش پالایش و پتروش��یمی، به خص��وص در چین که بازار 
اصل��ی ص��ادرات نف��ت خام آرامکو اس��ت، این غول نفتی، به دنبال س��رمایه گذاری در 
توسعه فناوری های جدید و انرژی های جدید، از جمله در همکاری با شرکای خارج از 
عربستان سعودی است. آرامکو عربستان در اوایل سال جاری، با تزریق چهار میلیارد 

دلار بودجه اضافی، تامین مالی بازوی سرمایه گذاری خطرپذیر خود را بیش از 2 برابر 
کرد. بودجه جدید، مجموع تخصیص سرمایه  آرامکو به واحد »آرامکو ونچر« را از سه 

میلیارد دلار، به هفت میلیارد دلار افزایش می دهد.
 آرامک��و ک��ه بزرگتری��ن ش��رکت نفت��ی جه��ان از نظر ارزش بازار و تولید نفت اس��ت، 
اع��لام ک��رد تصمیم ب��رای دو برابر کردن تخصیص بودجه به بازوی س��رمایه گذاری 
خطرپذیر این شرکت، نشان دهنده اهمیت رو به رشد برنامه سرمایه گذاری خطرپذیر 
 آرامک��و در فراه��م س��ازی ام��کان توس��عه فناوری ه��ای جدید، ایج��اد فرصت های
 متنوع س��ازی برای آرامکو و هموار کردن راه برای همکاری با اس��تارتاپ های نوآور 

است.
انتظار می رود برنامه س��رمایه گذاری خطرپذیر، به پیش��برد استراتژی بلندمدت آرامکو 

کمک کند که ش��امل تمرکز بر انرژی های جدید، مواد ش��یمیایی، مواد مورد اس��تفاده 
در گذار انرژی، مش��اغل صنعتی متنوع و فناوری های دیجیتالی اس��ت. احمد الخویتر، 
نائ��ب رئی��س ام��ور فن��اوری و نوآوری آرامکو در این ب��اره گفت: با تزریق چهار میلیارد 
دلار بودجه اضافی ظرف چهار سال آینده، قصد داریم حمایت مالی لازم برای ارتقای 

راه حل های تغییر دهنده بازی را به سطح بعدی، فراهم کنیم.
 ب��ا ای��ن ح��ال، آرامکو همچنان بر این باور اس��ت که نف��ت و گاز برای دهه های آینده، 
م��ورد نی��از خواه��د ب��ود و از هدف خود برای تولید آخرین بش��که نفت جهان، دس��ت 
نکشیده است. بر اساس گزارش اویل پرایس، امین ناصر سال گذشته گفته بود بحث 
در خصوص گذار انرژی باید درباره نحوه کاهش انتش��ار گازهای گلخانه ای باش��د، نه 

کاهش تولید نفت و گاز.
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سرمایه گذاری بزرگ ترین شرکت نفتی در انرژی های جدید


